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 الملخص:
،اولاج ددتا ن يا ددنااتدددارن اتصيددتااا هددواك نا ه ددناو ادلنا ددنالااع هددنلارأاولااج  ن يددأ،ا اا ل دددنا1957بعددا نالن ددتالالدد عا  نا ددن ا

ولااثندد ،الا  دد ا ددتاالدماا صددوا هدداااا ا دداا ع ددعتاالالد ان تاكرتلا ددأاازددنو ااعدداالا ععردن اولا  تددارن ،االددي نا علددعأالا  عددالاالا عتعد 
 هدااا ثدتلا ،او ددتاالدما رلدنيا هدمديأالا  ز  دزالا  دن ياوا ددنيايالاوتااتعيدوال لد  ناو توج دنا دمالالايددتااالااج  دن  ،اكدواتنلدت

.الا   اات وا تارأا  عا أاف الااع هنلاالا عن   ا الاآ تا عدا ما دمالا عدتتالا  ن د الا فعتاولا  هعفا  ىا هنفالا اولالا هنن يأ
،اوذ داابعداا تاتنلدتا زدتلاانل اولاج  ن  افت اا الاف دتاا  نيدأاوجيداافعااا انتا ن يا نا مااتعيواااداالاع هنلاواولال عتلااالي

لاو أا الا يأافعيتااو تاولااالا  دلاالاالا  ن يأااع  اا عىالا   ن الا الا هناجيأ،او كا اهذهالا االالأا ما الالالإشان يأالا   ااعت دتا
و اد  د اأاولا داواالا ردنا ا هدمدنا  ت داا  دنايتا  نا عىا تا زتالا الاو أاف ااتعيواهذهالا نععدأالا لريدتااا صدوافد الا عيدنلااالا  ينلدي

،اوذ اا ما الالا  ينلن الا  ن د أالا   رعأاولا هاطالا   اال ن  ن،اولا   الال نا ا  ىالا  دج دن الا فلت دأا2003ا1981ف الا ف تاا
تتيدداا عددىاان يددأالالإل ددنتاولالأ ا د دجيددأا  ددذهالا عيددنلااالا  دد ا  عددتا عي ددنالا عننرددأابددن عيتاواتج ددأااعددن يتالالإلددا ا  ددىاولاعددزا  عدد اولا  

اوطنعنا اوعاالاا ا ما الالا  ععيتاولا  لد ماوات يماظتوفا ينا ابن علن ا عىالا فعت.اا

 الكلمات المفتاحية: القيادة السياسية، السياسة التنموية، محمد مهاتير، ماليزيا.

Abstract: 

After gaining independence in 1957, Malaysia faced many challenges related to its history and its 
economic and social components, but it was able to overcome these obstacles and challenges, 
especially the dilemma of ethnic and ethnic diversity, which was not a source of threat to social 
peace. Malaysia has prevented the achievement of its rise and exit from the cycle of poverty and 
underdevelopment to the ranks of the industrial countries, which occupies the top position in the 
global economy during the last two decades of the last century. Malaysia was able to achieve 
economic development and unique political and social stability within a short period of time, after 
it was only a poor agricultural state and limited financial resources dependent on foreign aid. This 
study confirmed through the problem that has been exposed as the cornerstone in achieving this 
great shift Represented in the political leadership and the prominent role especially of Muhammad 
Mahathir and his government in the period 1981-2003, through the development policies adopted 
and the plans that included them, which were based on the ideological and ideological orientation 
of this leadership, which wished to take care of values and the translation of the teachings of 
Islam to The practical reality and focus on human development and its energies and capacities 
through education and training and improving the life conditions of poverty eradication. 

Keywords: Political Leadership, Development Policy, Mohamed Mahathir, Malaysia. 


